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Linum  

Information från  

SKÅNELIN.  Hösten 2013  

 
ARBETE P¡G¡R FORTFARANDE! 

 
Dªrfºr blir det inget ¥ppet Hus p¬ Knutstorp i hºst! 

 

MEN 
MAJ 2014 slår vi på  

 
 

 
 

 
 

 
 

 
Läs mer i LINUM sid 9 och boka in tiden!  

Styrelsen för Skånelin  

Linums redaktion:  

Redaktör: Kristina Schlyter e -  post:  

K.schlyter@bredband.net  

krs@utb.simrishamn.se  

 

Ansvarig utgivare : Karin Persson.  

 

För de som inte har möjlighet att skicka manuskripten via e -  post kan skicka  

dessa till  

Karin Persson, Strövägen 195, 291 95 Färlöv  

Sponsorer 
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Sk¬nelins Fºrste Ordfºrande 

Gºran Kuylenstjerna 
har g¬tt ur tiden 

Gºran Kuylenstjerna kom fr¬n Halland 
och efter utbildningar hade han anstªll-
ningar och uppdrag runt om i Sverige,fºr 
att s¬ sm¬ningom hamna i Svalºv som 
direktºr fºr Svalºfs AB. 
1985 tillsattes Gºran Kuylenstjerna, av 
industrimininistern, som enmansutredare 
i fr¬gor om inhemsk linodling och linbe-
redning i stºrre skala. Utredningen blev 
klar i bºrjan p¬ ¬ret 1987. 
 
Dªrfºr fºll det sig naturligt att de linintres-
serade redan ¬r 1986 vªnde sig till ho-
nom dels fºr att f¬ r¬d om hur de skulle 
g¬ till vªga fºr att f¬ tag p¬ br¬kmaskin 
och skªkthjul, men ocks¬ hur man skulle 
kunna f¬ ekonomisk hjªlp fºr inkºp av de-
samma.  
Gºran Kuylenstjerna var med fr¬n allra 

fºrsta bºrjan i fºreningen. Han blev vald 

till interimstyrelsens ordfºrande fºr att se-

dan bli fºreningen Sk¬nelins fºrste ordfº-

rande. Med sin kunskap och sitt breda 

kontaktnªt runt om i landet visste han var 

man kunde sºka ekonomiska bidrag till 

den maskinpark som fºreningen behºv-

de. Politikerna i Svalºv kontaktades och 

dessa bidrog med att ordna lokal till de 

maskiner som behºvdes, s¬ medlemmar-

na i fºreningen kunde arbeta med sitt lin. 

En linkonferens anordnades p¬ Rºst¬nga 
gªstgivarg¬rd i januari 1988, dªr inbjudan 
hade skickats till Lªnsstyrelserna, Nªmn-
den fºr hemslºjdsfr¬gor, Linfºreningar 
runt om i landet, Hush¬llningssªllskapen, 
Hemslºjds - fºreningarna, Vuxenskolans 
distriktskontor och Riksfºrbundet f hem-
bygdsv¬rd. Gºran Kuylenstjerna stod 
som vªrd. 
S¬ sm¬ningom lyckades fºreningen ªven 

f¬ tag p¬ en skªktturbin fr¬n Polen. 

Gºran Kuylenstjerna var fºreningens ord- 
fºrande till 1995, d¬ han flyttade hem till 

 

Halland och slªktg¬rden, detta efter 
att Svalºf AB hade g¬tt samman 
med Weibull och bildat  
SvalºvðWeibull 
Jag har lªst i protokoll och gamla 
Linum och kan nog sªga att Gºran 
Kuylenstjerna tog p¬ sig ett stort an-
svar, nªr fºreningen Sk¬nelin bilda-
des och fºr att f¬ den att fungera p¬ 
ett fºredºmligt sªtt.  
Gºran Kuylenstjerna avled i mars i 
¬r.  
Vi lyser frid ºver hans minne. 

Vªnnerna i Sk¬nelin  
genom Karin Persson  

Lindemonstration  
 Vinslºvs hembygdsfºrenings  

hantverksdag. 
 
Nªr styrelsens medlemmar i hem-
bygdsfºreningen fºr n¬gra ¬r  
sedan ºppnade ett vindsfºrr¬d hit-
tade man tv¬ maskiner i trª som var 
nedplockade i delar. Bitarna sattes 
ihop och det visade sig vara en 
br¬kmaskin och en skªktmaskin, 
som anvªnds vid linberedning. 
 
Skªktmaskinen var vªl inte helt 
funktionsduglig  
 
Fºreningen har varje ¬r olika tema 

p¬ sin hantverksdagΦ ¡rets tema be-

stªmdes vara lin och linne. Lena 
Carlsson och jag, Elsa. var p¬ plats 
och visade alla momenten fr¬n frº-
repning till fªrdig spunnit garn. 

Vªvda dukar och handdukar visades 

ocks¬Φ M¬nga var fr¬gorna  

om skºtsel av linfªlt och anvªndning 
av linprodukterΦ Att linet  var Hªl-
singlands landskapsblomma fºrv¬-
nade en del. 
Vi hade linbuketter med och dessa 
s¬ldes snabbt  
Broschyrer om fºreningens verk-
samhet delades ut till intresserade  

Elsa Persson 
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Tackbrev fr¬n T4 Grundsªrskola Hªssleholm 

 
Linberedning 7 maj 2013 

Vi hade besºk av Karin och Elsa fr¬n 
Sk¬nelin.  
I klassrummet fick vi se klªder av lin 
b¬de gamla och nya. Hur man kan 
spinna en lintr¬d och en film om linbe-
redning.  
Vi hade str¬lande sol s¬ vi kunde vara 
ute nªr vi fick prova p¬ de olika 
momenten som tar fram linfibrerna.  
Alla fick prova utifr¬n sina fºrutsªttning-
ar.  
Vi fick ocks¬ linfrº som vi sªtter ute i 
trªdg¬rden p¬ skolan.  
Klassen hade en fºrmiddag dªr vi fick 
lªra genom att gºra.  

 
 
Detta var en del i Leaderprojektet Barnens Bªsta 
bord Lªs mer p¬ www.barnensbastabord.se 

 SKÅNELIN HYR UT:  
Häcklor  (G¬va fr¬n H. Zienkiewicz 

familj) uthyres veckovis mot 
kvitto.  

En avgift på 1500 kronor erläggs 

om häcklorna ej är återlämnade 
på avtalad tid.  

Rötningsbassäng, 14 dagar pris 
200.  

Elektrisk spinnmaskin 1 vecka 
pris 100  

Kontakta Karin Persson ordf.  

Ni hittar vår hemsida på  

INTERNET!  

www.skanelin.se  

 

Här finns aktuell information och 

bilder från våra aktiviteter -  

 

Vill du skicka e -post till någon i 

styrelsen ? Skriv 

till:info@skanelin.se  

 
[LbCL[a9b 
ǎƻƳ ǾƛǎŀŘŜǎ Ǉň ƧǳōƛƭŜŜǘ Ŭƴƴǎ ǝƭƭ 
ǳǘƘȅǊƴƛƴƎ 
[ňƴŜƪƻǎǘƴŀŘ нлл ƪǊ ǾŀǊŀǾ мрл ƪǊ ŅǊ 
ŘƛǎǇƻǎƛǝƻƴǎŀǾƎƛƊ ǎƻƳ ňǘŜǊŦňǎ ǾƛŘ 
ǊŜǘǳǊƴŜǊŀƴŘŜǘ 
ŀǾ ŬƭƳŜƴΦ 
CƛƭƳŜƴ Ŭƴƴǎ ōňŘŜ ǎƻƳ ±I{ ŜƭƭŜǊ 
5±5 
[ňƴŀ ŘŜƴ Ƙƻǎ YŀǊƛƴ tŜǊǎǎƻƴ 
wƛƴƎ лпп-тпл ос ŜƭƭŜǊ  
 aƻōƛƭ лтл-омм ол тп 

LINF¥RENINGAR 2013 

 

13 linfºreningar finns i Sverige in-
klusive  SK¡NELIN samt en linfºr-
ening i ¥rebro som endast sysslar 
med oljelin 
Undersºkningen gjord i v¬ras av hemslºjdskon-
sulent Monica Modig Rauden Hemslºjden Kro-
noberg 
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Hur blev linet i ¬r 2013? 
Jag s¬dde lin p¬ tv¬ olika stªllen. 
Dels hªr i Strº, dªr jag s¬dde Henryk 
och dels p¬ Ugerupsdal vid Nºbbelºv 
dªr jag s¬dde Natasha. Det var ju en 
kall v¬r, s¬ egentligen s¬dde jag nog 
fºr tidigt, det ville knappt komma upp. 
Men sedan kom vªrmen och det re-
jªlt. Men torka och vªrme tillsam-
mans med bl¬st betyder det att p¬ de 
lªtta sandjordarna blir det sandflykt, 
och det var vad som hªnde i Nºbbe-
lºv. Det bl¬ste s¬ det var sm¬ ruggar 
lin hªr och var i stycket. Det hade 
med andra ord bunkat ihop sig. Jag 
ville inte s¬ om. Det fick bli vad det 
ville av det. 
Regnet kom i lagom portioner, och 
hªr i Strº har jag aldrig haft s¬ l¬ngt 
lin n¬gon g¬ng. Det ªr tydligen s¬ att 
medan andra sorters lin blir grova om 
det ªr gott om kvªve i jorden, s¬ skju-
ter Henryk till vªders. Det rªckte mig 
till hakan, s¬ nªr jag skulle rycka, var 
det minst 1,4 meter l¬ngt. Det kom 
ett kraftigt regn i bºrjan p¬ juli. Med 
fºrskrªckelse noterade jag 21 mm p¬ 
n¬gon halvtimme dªr jag bor och dªr 
linet var kom det 15 mm. Linet stod 
upp. 
I Nºbbelºv blev det ganska grovt, i 

och med sandstormen, men det g¬r 

ju bra att gºra buketter av att ha till 

fºrsªljning, nªr vi visar hur man bere-

der lin och gºr reklam fºr Sk¬nelin.  
Karin Persson 

Tack 
Vi vill tacka Marcel van Sitteren och 
Inge Schwagermann, Ugerupsdal fºr 
att ni s¬ vªlvilligt stªllt er mark till fºr-
fogande s¬ att vi har kunnat odla lin i 
¬r ocks¬. Ni har verkligen ett engage-
mang fºr oss och v¬r fºrening.  n en 
g¬ng ett stort och varmt tack 

              Karin Persson 

En sommarresa till Litauen 

Jag fick fºrm¬nen att fºlja med till Li-
tauen p¬ ett besºk i Kelm®, som ªr 
vªnort till ¥stra Gºinge kommun. Anled-
ningen var min kunskap om lin och lin-
hantering. 
Vi var 12 stycken personer, varav tv¬  
18 ï ¬riga tjejer. 
I m¬nadsskiftet juni - juli ¬kte vi med b¬t 

fr¬n Karlshamn till Kleipeda, en 14 tim-

mars nattlig sjºresa.  

 

 

 

 

 

 
 

Den sista linfestivalen 

Nªr vi kºrt av b¬ten vªntade en ca tv¬ 
timmars bilresa in i landet innan vi kom 
till Kelm® - dªr v¬r engelsktalande guide 
och hjªlpreda under v¬r vistelse dªr- 
Ramun®- mºtte upp. Efter lunch ¬kte vi 
till linfestivalen i Burbaiciai en bit nordost 
om Kelm®. 
Platsen ing¬r i kommunen. Vi konstate-
rade ganska fort att linet nªstan lyste 
med sin fr¬nvaro. 
Vi fick ocks¬ veta att detta var den sista 

linfestivalen. Det kommer fortsªttnings-

vis att heta hantverksfestival. Odlingen 

av lin har ju upphºrt i Litauen.  

 

 

 

 

 

 
 

Uppsatta linkªrvar 

Har du något att bidra med till  

LINUM?  
Skriv eller maila till Karin eller Kristina  

 

Adresserna finns på första sidan  
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De hade utnyttjat den senaste tekni-

ken och satt upp rundbalar och p¬ 

dessa satt ut namnet p¬ respektive 

by  

 

 

 

 

 

 

P¬ rundbalen fanns byns namn och 
framfºr stod en spinnrock 
Dªr blandades mathantverk och 

hantverk friskt. Det var mycket att 

smaka p¬ och prova, b¬de drycker 

och mat, s¬ hade man velat hade 

man fort kunnat ªta sig mªtt.  

Under v¬r vistelse dªr konstaterade 

vi att de var vªldigt duktiga i att 

smida. 

 

 

 

 

 

 

 

P¬ festivalen var det virkade eller 
stickade hattar och parasoller. 
 

En stor lindocka stod p¬ scenen dªr det 
hela tiden var underh¬llning med musik 
och dans. 
Jag hade f¬tt i uppdrag att ta med lin 

och linprodukter. Jag fick mig tilldelat ett 

bord och dukade upp hªcklat lin och lin-

olja. Linolja var ett helt okªnt fenomen 

fºr de som kunde tala engelska. Min fun-

dering.  r det dªrfºr husen ªr s¬ gr¬ och 

om¬lade? 

 

 

 

 

 

 
Mitt lilla st¬nd av lin och linolja och pªrmen med 

bilder. Jag tror att jag ªr ªldst av oss  

Efter att vi bevistat festivalen ¬kte vi till 

en plats som heter Uzventis lite nordvªst 

om Kelm®, dªr vi skulle bo. Det hade 

varit en vattendriven kvarn dªr man 

hade malt mjºl, och som nu blivit hotell 

med bastu och en pool att bada i inom-

hus. Dªr var en underbar park att pro-

menera i, och man s¬g m¬nga flanºrer 

som tog tillfªllet i akt att njuta av miljºn. 

M¬nga skulpturer fanns det att beundra. 

Vi var inte de fºrsta svenskarna som var 

dªr. Nej, Kung Karl XII hade varit dªr, 

brªnt och hªrjat bland befolkningen i 

bºrjan p¬ 1700-talet. Det var noga an-

tecknat i alla uppgifter om platsen och 

dess historia, men v¬rt syfte var av fred-

ligare slag  

 

 

 

 

 
 

En klassresa 

Den enda heldagen i Kelm® skulle vi be-

sºka vªverskor. Den fºrsta bodde i ut - 



 6 

kanten av Kelm®. 

Vi mºttes av ett prunkande grºnsaks-
land, och blev varmt mottagna.  
Vi kom in i farstun, in i kºket ï i hºrnet 
till hºger var vedspisen och vid sidan 
om stod vattenhinken. Inget rinnande 
vatten. Bªra in vatten och bªra ut slas-
ket. Dªr hade sªkert putsats och fejats 
infºr v¬rt besºk. Det var vªvar och vªvt 
vi skulle titta p¬. 
Fºr den som ªr bevandrad i hur vªvsto-

lar ser ut, s¬ var de inte som vi ªr vana 

vid. De hade inga lattor utan man tram-

pade p¬ tramporna fºr att f¬ fram 

mºnstret. En liten vªvstol, dªr hon 

hade konstruerat en jacquard och sjªlv 

gjort sina mºnster p¬ h¬lkortet. Hon 

visade upp sina vªvda alster som hade 

fantastiska mºnster. Typiskt fºr Li-

tauen, men kªnns kanske lite frªm-

mande i Sverige. 

 

 

 

 

 

 

 

Dªrefter hade det dukats upp med brºd 

och deras speciella ost och hemmaba-

kade kakor. De var inte alls s¬ sºta 

som vi ªr vana vid, - men duken, en 

nylonduk med spetsar- och s¬ hade 

hon s¬ mycket vackert hemvªvt  

 

 

 

 

 

 

Nªr vi kom ut fºrsºkte jag fºrklara fºr 

v¬ra yngsta deltagare hur man fick upp 

vattnet ur brunnen. Dªr kom en man 

och visade. Det var n¬got annat ªn att  

vrida p¬ kranen  
 
 
 
 
 
 
 
Vi ¬kte till nªsta vªverska. Hon bodde i 
ett tv¬v¬ningshus. Dªr fanns badrum 
och toalett inomhus, och p¬ en gasol-
spis lagades maten. Vilka tak! Stucka-
tur och m¬lningar  
 
 
 
 
 
 
 
 
Det var vªven vi skulle titta p¬. Dªr var 

heller inga lattor, men hon anvªnde sig 

av sjªlblad, och mºnstret lyfte hon upp 

med hjªlp av ett stort antal snºren som 

hade satts dit vid garnbommen vid vª-

vuppsªttningen - s¬ att mºnster kunde 

bildas-, s¬ skºts sjªlbladet in dªrefter 

skyttlades inslagstr¬den in ï s¬ togs 

nªsta snºre fram, nytt lyft o.s.v.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 ven hon hade dukat till fest. Efter allt 
detta skulle vi ªta lunch.  
Eftermiddagen ªgnades ¬t museet i 

Kelm®. D¬ hade v¬ra vªrdinnor klªtt 

sig i sina fina hembygdsdrªkter. De var 

bitvis glansiga, s¬ lite lurex var det nog 

i dem. 
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Museet var under uppbyggnad. Men 

dªr visades de traditionella redskapen 

som en g¬ng i tiden anvªnts vid textil 

framstªllning i hemmen. Vi fick prova 

p¬ att dreja med lera och vªva med 

brickband. 

 

 

 

 

 

 
 

P¬ kvªllen skulle vi ¬ka till en hªstupp-
fºdare av travhªstar och kºttrasen Li-
mousine. Han hade inbjudit oss till sin 
jaktstuga.  ven borgmªstaren i Kelm® 
deltog.  
Jag fºrsºker att undvika att skriva om 

mat nªr jag ¬terberªttar vad jag upp-

levt, men detta f¬r bli ett undantag. Dªr 

var uppdukat mat i massor och drycker 

b¬de starka och mindre starka. Vi ¬t 

oss mªtta, sedan skulle vi ut och 

avnjuta grillat vildsvin, nªr vi g¬tt in 

skulle festen fortsªtta med grillat kºtt 

som kom fr¬n hans kºttdjursuppfºd-

ning  

 

 

 

 

 

Den dagen fick vi verkligen uppleva 

hur olika folk lever och bor.  

 

Hemresedagen ªgnades ¬t att ¬ka till 

norra delen av Plunge fºr att i 

Zemaitija nationalpark besºka  

vªrldens enda  Cold War museum. (Kalla 

Krigets museum) Dªr hade blivit stora 

fºrªndringar. 
 

Ni som var med p¬ Sk¬nelins linresa till 
Litauen 2002, kommer sªkert ih¬g hur vi 
fick krypa och klªttra genom tr¬nga h¬l 
fºr att f¬ information och uppleva hur det 
varit. Det har Lilian Lugn®r skrivit vªldigt 
m¬lande om i Linum v¬rnumret 2003. 
Museet invigdes ¬r 2012. Det var inform-

ation i text och bild och vi slapp att krypa 

runt. Vi hade en engelsktalande guide. 

Dªr hade byggts upp en reception. Men 

stªngslen var de samma.  nd¬ kan man 

inte l¬ta bli att kªnna att man har varit 

med om n¬got som utvecklats och kªns-

lan av att ha varit med fr¬n bºrjan, l¬ngt 

innan det blev museum  

 

 

 

 

 

 

 

Dagen avslutades med att besºka en 

butik som sªljer linnetextilier ªven den i 

Plunge, innan vi ¬tervªnde med fªrjan till 

Sverige  

 

 

 

 

 

 

Avslutar med en bild p¬ ett storkbo med 
ªnnu inte utflugna ungar 

Text: Karin Persson 
Bilder: Linn®a Sigesg¬rd 

 

 


